
Abia dupã ce fuge calul,
Banca Naþionalã recomandã

închiderea porþii
Între cele douã rapoarte asupra

stabilitãþii financiare din 2017, eco-
nomia noastrã a trecut de la cea mai

bunã performanþã din
ultimii 27 de ani la
stadiul în care riscuri-
le au devenit aºa de
evidente, încât pânã
ºi Banca Naþionalã
nu-ºi mai poate reþine
avertismentele.

Bineînþeles cã sunt
promise ºi mãsuri, cele mai multe de
naturã macroprudenþialã, însã deo-
camdatã nu a venit vremea lor deoa-
rece ar accelera destrãmarea iluziei.

Aºa cã Bãncii Naþionale a României
nu-imai rãmânedecât sãconstatecã tre-

buie închisãpoarta,deºicalulascãpatde
mult ºi nimeni nu ºtie pe unde a ajuns.

În raport se aratã cã “nu s-a identi-
ficat nici un risc sistemic sever, dar o

combinaþie între riscurile identifica-
te poate induce un risc sever, în con-
diþii de piaþã nefavorabile”.

(continuare în pagina 6)
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“Factura” pentru
Brexit, estimatã
de Londra la 40 -
45 de miliarde de
euro
lUE ºi Marea Britanie,
la un acord de principiu
asupra dosarelor
prioritare ale “divorþului”

Suma la care se va ridica “fac-
tura” pentru Brexit, ce va tre-
bui negociatã între Londra ºi

Bruxelles, este estimatã la 40-45 de
miliarde de euro, a declarat vineri,
pentru AFP, un purtãtor de cuvânt al
Downing Street, conform Agerpres.

În 8 decembrie, liderii UE ºi cei ai
Marii Britanii au anunþat încheierea
unui acord de principiu asupra celor
trei dosare prioritare ale “divorþu-
lui”, însã fãrã sã avanseze cifre.
Acordul deschide calea unor nego-
cieri cu privire la o perioadã de tran-
ziþie dupã data ieºirii Marii Britanii
din UE (martie 2019) ºi asupra unui
viitor acord comercial care va regle-
menta ulterior relaþiile regatului cu
Uniunea.

Suma menþionatã, privind “factu-
ra”, este mai micã decât cea pe care o
ceruse în octombrie preºedintele
Parlamentului European, Antonio
Tajani, care a estimat cã factura se va
ridica la o sumã situatã între 50 ºi 60
de miliarde de euro.

(continuare în pagina 3)

2 lei

DE LA ÎNCEPUTUL ANULUI,

Apreciere net superioarã a indicelui BET-FI faþã de cea a BET

Principalii indici ai Bursei de
Valori Bucureºti (BVB) au
avut evoluþii divergente de la

începutul acestui an ºi pânã în pre-
zent, comportamentul acestora fiind
diferit în cele douã pãrþi ale anului

2017.
Astfel, indicele BET, al celor mai

lichide treisprezece companii de la
BVB s-a apreciat, în perioada 30 de-
cembrie 2016 – 6 iunie 2017, cu
22,9% (procentaj calculat pe baza
preþurilor de închidere), în timp ce,
pentru aceeaºi perioadã, aprecierea
indicelui BET-FI, al celor cinci
SIF-uri plus Fondul Proprietatea
(FP), a fost de doar 12,21%.

Dupã aceastã datã, evoluþia celor
douã coºuri de acþiuni a început sã
fie diferitã, BET începând sã scadã,
astfel încât, în prezent, marcheazã o
creºtere de doar 8,28% de la începu-
tul anului (procentaj calculat pe baza
preþurilor de închidere din perioada
30 decembrie 2016 – 7 decembrie
2017), în timp ce BET-FI ºi-a conti-

nuat avansul, randamentul indicelui
financiar fiind, în aceeaºi perioadã,
de 31,7%.

De asemenea, trebuie precizat cã
rentabilitatea obþinutã de BET-FI
este cu mult mai mare ºi faþã de cea a
indicelui BET-TR, ce include ºi divi-
dendele, care a urcat, în aceeaºi
perioadã, cu 17,88%

Ioana Sechel, BRK Financial
Group: “De la jumãtatea
anului, investitorii s-au
orientat cãtre SIF-uri,
datoritã discount-urilor
dintre preþ ºi valoarea
unitarã a activului net”

În legãturã cu evoluþia diferitã a in-
dicilor menþionaþi, Ioana Sechel, ana-

list financiar în cadrul BRK Financial
Group, ne-a declarat: “De la jumãta-
tea acestui an s-a putut observa o reo-
rientare a investitorilor din piaþa de
capital cãtre acþiunile societãþilor de
investiþii financiare (n.r. SIF-uri), ca
urmare a discount-urilor generoase
afiºate de cãtre acestea faþã de valoa-
rea unitarã a activului net.

Indicele BET-FI a fost impulsio-
nat de avansul de aproape 40% al ac-
þiunilor SIF Banat-Criºana (SIF1) de
la începutul acestui an (n.r. perioada
30 decembrie 2016 – 6 decembrie
2017), în timp ce acþiunile SIF Mol-
dova (SIF2) au crescut cu 79,5% în
acelaºi interval.

ANDREI IACOMI

(continuare în pagina 7)

INSTANÞA A DECIS CÃ UNELE
CONTRACTE ÎNCHEIATE DE
COMPANIILE DE TELEFONIE CONÞIN
CLAUZE ABUZIVE

Paul Anghel, ANPC:
“Este anormal ca nelimitatul
sã fie tradus cu limitat, de unii
operatori de telefonie”
l Curtea de Apel Bucureºti a decis definitiv cã
RCS&RDS are clauze abuzive în contracte
l ANPC a câºtigat ºi împotriva Telekom
România, pe fond l Vodafone a pierdut definitiv
în faþa ANPC

Instanþele de judecatã au decis cã
unele contracte încheiate de com-
paniile de telefonie conþin clauze

abuzive. Hotãrârile judecãtoreºti au
fost pronunþate atât pe parcursul anu-

lui trecut, cât ºi în acest an, însã moti-
vãrile au fost formulate relativ recent.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 2)

DOINA VORNICU, CEZ ROMÂNIA:

“Cea mai acutã problemã din sectorul
electricitãþii - impredictibilitatea preþurilor
de achiziþie a energiei”
l “În acest an, valoarea investiþiilor Distribuþie Energie Oltenia bugetate în
reþeaua de distribuþie a fost de 178,320 milioane lei”l “Pentru 2018 avem în
vedere investiþii de 180,797 milioane lei”l “În prezent reprezentãm circa
20% din capacitatea de energie eolianã instalatã în România”

(Interviu cu doamna Doina Vornicu, Directorul
de Operaþiuni al Grupului CEZ în România)

Reporter: Care sunt cele mai
mari probleme de care se lovesc so-
cietãþile ce activeazã în industria
energiei electrice, pe plan local?

Doina Vornicu: În acest moment,
cea mai acutã problemã o reprezintã
impredictibilitatea preþurilor de
achiziþie a energiei ºi volatilitatea
acestora.

Având în vedere rezilierile de

contracte pe piaþa angro din februa-
rie 2017, încrederea în participanþii
la piaþã a scãzut foarte mult ºi orice
contract care se semneazã trebuie sã
aibã la bazã garanþii financiare,
ducând astfel la creºterea costurilor.

A consemnat
ALINA VASIESCU

(continuare în pagina 4)

DUPÃ CE A PROPUS LIMITAREA DOBÂNZILOR LA CREDITE LA
DOBÂNDA CHEIE+ 50%,

Daniel Zamfir, ameninþat
cu excluderea din PNL
l PNL a anunþat cã nu susþine iniþiativa de plafonare a dobânzilor la
creditele bancare

Partidul Naþional Liberal
(PNL) a anunþat, vineri, cã nu
susþine iniþiativa legislativã

de plafonare a dobânzilor la credi-
tele bancare, a senatorului liberal
Daniel Zamfir, acesta fiind ame-
ninþat cu excluderea din partid.

Senatorul propusese, joi, ca
dobânzile la credite pentru popu-
laþie sã fie limitate la cel mult 50%
peste dobânda cheie a Bãncii Cen-
trale, în prezent de 1,75%, prin
modificarea ordonanþei privind
dobânda legalã remuneratorie ºi
penalizatoare pentru obligaþii
bãneºti precum ºi pentru regle-
mentarea unor mãsuri financiar-fi-
scale în domeniul bancar.

Daniel Zamfir a scris, vineri, pe
Facebook cã a primit ameninþãri
cu excluderea din partid: “De ce
s-o fi inflamat atâta lume cã se pla-
foneazã dobânzile IFN-urilor ºi
ale bãncilor?

Nu e nicio noutate, ca atare nu e
vreo invenþie de-a mea sau a profe-
sorului Piperea.

Sunt, însã, neplãcut surprins de
declaraþiile secretarului general Ro-
bert Sighiartãu ºi ale preºedintelui
PNL (n.r. care s-a exprimat împotri-
va iniþiativei legislative prezentatã
de liberalul Zamfir), din urmãtoarele
considerente:

1. Cu Ludovic Orban am avut di-
scuþia pe toate cele trei proiecte de
lege încã de acum 5 luni de zile - le

are ºi pe email încã de pe 5 iulie - ºi
singura rezervã a avut-o în legãturã
cu leasing-ul. Proiectul a fost semnat

de mai mulþi senatori ºi deputaþi cu
greutate în partid, ca atare, aprecie-
rea tânãrului secretar general e cel
puþin necolegialã.

2. Profesorul Piperea ºi cu mine lu-
cram la aceste proiecte de legi cu mult
înainte sã fie numit consilier onorific
al lui Tudose, funcþie din care ºi-a dat
demisia în urmã cu o lunã de zile.
Le-aº aminti colegilor mei cã profe-
sorul Piperea este aceeaºi persoanã
cãreia i s-a propus sã preia organizaþia
PNL în vara anului trecut. Vã asigur

cã a rãmas acelaºi ºi cã proiectele pe
care le facemîmpreunã nu au legãturã
cu vreo doctrinã politicã. Au legãturã

cu ceva ce este peste orice doctrinã
politicã! Dreptatea!

3. Ideea plafonãrii dobânzilor -
dobânda de referinþã a BNR plus
50% - o regãsim în OG 9/2000 la
art. 5 iniþiatã de fostul premier mi-
nistru Isãrescu ºi în OG13/2011.

În luna august a acestui an,
BNR, prin vocea domnului Vasile-
scu transmitea faptul cã, în situaþii
deosebite, ºi alte þãri din Europa
precum Germania, Franþa, Marea
Britanie, Slovenia, Slovacia s-au
luat aceste decizii, prerogativa
fiind a Parlamentului. Ei bine, in-
spiraþi fiind de Ordonanþa domnu-
lui Isãrescu din anul 2000 întãritã
de poziþia consilierului sãu, am
completat acum OG13/2011.

4. În ceea ce priveºte devierea
de la linia partidului, eu nu ºtiu
vreo decizie a PNL care sã susþinã

necondiþionat practicile IFN-urilor
ºi bãncilor. Eu cred cã altul este mo-
tivul avertismentului de excludere
pe care l-am primit astãzi (n.r. vine-
ri)”.

A.A.

(continuare în pagina 8)

Citiþi, în pagina 8, articolul "Cui folo-

seºte limitarea dobânzilor solicitate de

bãnci ºi IFN-uri".

DAN PAUL, PREªEDINTELE ASOCIAÞIEI BROKERILOR,
DESPRE NOUL CEO BVB:

„Sunt sigur cã Adrian Tãnase nu va face
aceleaºi greºeli ca Ludwik Sobolewski”
l „Lucian Anghel este un economist foarte bine pregãtit teoretic”

(Interviu cu Dan Paul, preºedintele
Asociaþiei Brokerilor)

Reporter: Se spune cã aþi jucat un rol determinant
în plecarea fostului CEO al BVB, Ludwik Sobolew-
ski. Ce v-a nemulþumit la acesta?

A consemnat ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 3)

Dan Paul, preºedintele Asociaþiei

Brokerilor, îºi doreºte sã obþinã un

nou mandat la conducerea Aso-

ciaþiei, în cadrul alegerilor ce vor

avea loc pe 12-13 decembrie.

Domnia sa a avut amabilitatea

sã ne acorde un interviu despre

planurile sale, despre relaþia cu

instituþiile pieþei, dar ºi despre

cei care conduc Bursa de Valori

Bucureºti (BVB).

Membrii Asociaþiei vor mai

discuta reducerea numãrului

celor din Consiliul Director, de

la cinci, la trei. Astfel, pentru

boardul Asociaþiei Brokerilor

candideazã, pe lângã Dan Paul,

Viorica Nagy ºi Iancu Stavrosi-

tu, din actualul Consiliu, dar ºi

nume noi, precum Ionel Uleia

(Prime Transaction) ºi Ovidiu

Dumitrescu (Tradeville).


